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A kakaókörlevél az AgroLink alapítvány kiadványa. A körlevél az édesiparban tevékenykedő 
munkavállalók, szakszervezetek és üzemi tanácstagok számára íródott. Az AgroLink 
alapítvány projekteket bonyolít az ezen szektorban tevékenykedő kelet-európai 
szakszervezetek erősítése érdekében. A Magyarországon Litvániában, Lengyelországban, 
Szlovákiában és Csehországban tevékenykedő szakszervezeteket céloz meg, akik gyors 
tempóban fognak integrálódni az Európai Unióhoz. A kakaókörlevelet ezen országokban, 
valamint Ausztriában, Németországban és Hollandiában terjesztik. 
 
Milyen a helyzet a kakaószektorban 2002-ben. Milyen trendek ismerhetők fel a kakaógyártás 
és feldolgozás területén, milyen változásokon megy keresztül a csokoládéipar. Erről szól a 
kakaó-körlevél. Ugyanakkor különleges figyelemmel kíséri a kelet-európai édesipari 
vállalatok stratégiáját. És végül: Milyen jelentősége van az Európai Üzemi Tanácsoknak 
(EÜT) a munkavállalókra nézve? 
 
Az AgroLink alapítvány két projektje tartozik az úgynevezett MATRA-programhoz, amely 
segítségével a holland külügyminisztérium azon szociális szervezeteket kívánja támogatni, 
amelyek a jelenlegi átmeneti állapotban szerepet játszanak. Az AgroLink a projektet a Food 
World Research & Consultancy-val hajtja végre.  
Az első projekt keretén belül három nyugat-európai és öt kelet-európai ország 
szakszervezeti képviselői találkoztak. Megtárgyalták az édesipari szektor gyors fejlődését és 
az arra adandó válaszokat a szakszervezetek és az üzemi tanácsok politikájában.  
A második projektben egy sor témát helyeznek közelebbi megvilágításba.  Egy 
lengyelországi szeminárium során a részvevők elsajátították a tárgyalás technikáját és 
információt kaptak a kollektív szerződésekről és az európai üzemi tanácsok (EÜT) 
működéséről. A következő összejövetel Németországban kerül megrendezésre, ahol a 
munkavállalók közelebbről megtárgyalják az édesipar alakulását és kidolgozzák az 
átalakulási folyamat egyes lépéseit, valamint a szociális tervet.  
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Áremelkedés és a gyártás növelése 
Kakaó Elefántcsontparttól Indonéziáig 
 
A kakaót termesztő gazdák az elmúlt évben lélegzetvételhez jutottak. A kakaóár nagy 
mértékben nőtt: 2002 őszén a világpiaci ár a 2001 évi ár kétszerese volt. A minőségi 
jutalékok is megduplázódtak az Elefántcsontpartról és Ghánából származó kakaóért. A 
kérdés csak az, hogy ez a folyamat mennyi ideig fog tartani. A magas ár az egyes 
kormányokat ösztönzési intézkedésekre csábítja, mely következtében tovább növekszik a 
termelés. És a termelés növekedése elkerülhetetlenül az ár csökkenéséhez vezet.  
 
Rossz eredmények a betakarításban 
Éveket keresztül nagyok voltak a kakaókészletek és ez az árakat alacsonyan tartotta. A 
termelésben és feldolgozásban jelentkező árrés egyre kisebb lesz, minek következtében 
kevesebb kakaót őröltek. Az elmúlt szezonban viszont, a rossz terméshozam és az 
ültetvények elértéktelenedése miatt relatív kevés kakaót termeltek. Mivel erre az évre sem 
számolnak kielégítő termeléssel, növekszik a kakaóár. A londoni Armanjaro kereskedelmi 
társaság megerősítette ezt a hatás, mégpedig azáltal, hogy rövid időn belül a kínálat öt 
százalékát felvásárolta a határidős piacon.  
 
Rekordár 
A kakaóár 2.450 Euró tonnánkénti rekordszintet ért el – ez volt hét év alatt a legmagasabb 
ár, miután Elefántcsontparton – amely a legnagyobb kakaótermelő – kitört a polgárháború. 
Ez az ár időközben újra csökkent, mivel a kakaószállítást a helyi harcok nyilvánvalóan nem 
nagyon zavarják. Ennek ellenére a kakaóból származó árbevétel másfélszer akkora, mint az 
előző szezonban volt.  
 
Az elefántcsontparti gazdák már az előző szezonban érzékelték az áremelkedés hatását. A 
szezon elején megállapított minimál-árat az elefántcsont-partiak rövid idő múlva 
megemelték. A sok éves alacsony ár után a kakaótermelők végre egy elfogadható 
jövedelemmel rendelkeztek. Ugyanakkor az ültetvényeken dolgozó munkások nagy száma 
és kisebb gazdák is – javarészt emigránsok Burkina Faso-ból – elveszítették jövedelmüket. A 
rasszista motiváltságú polgárháborúban kényszerítve voltak arra, hogy visszatérjenek 
hazájukba. Az ivori gazdák helyzete is bizonytalan, és felmerül a kérdés, ők meddig 
profitálhatnak még az áremelkedésből.  
Ghánában a teljes szezonra egy fix-ár került meghatározásra. Az előző szezon elején ez 
magasabb volt, mint Elefántcsontparton. A helyzet viszont már rövid idő múlva megfordult és 
a kakaócsempészet Ghánából Elefántcsontpartra egy igen lukratív üzletnek bizonyult. 
Becslések szerint  2002 év elején több mint 40.000 tonna kakaó tűnt el a határon. A ghánai 
kormány megpróbált a helyzeten beruházásokkal és a növényi kórokozók elleni 
küzdelemmel segíteni. Ugyanakkor Ghánában a gazdák ez alatt a szezon alatt egy jóval 
magasabb árat kapnak a kakaóért. 
 
Brazíliában keményen dolgoznak a kakaóültetvények megújításán. A kilencvenes években a 
kakaótermelés kórokozók miatt a felére csökkent, azóta kutatják a rezisztens klónokat. Az 
első ilyen magokat most fejlesztik ki. A gazdák viszont csak lépésről lépésre újítják fel a 
kakaóültetvényeket, mivel három, négy évnek is el kell telnie, mielőtt a kakaófa termést hoz 
és ez alatt az idő alatt sem akarnak termés nélkül maradni. A brazil kormány támogatásokat 
nyújt a folyamat meggyorsítása érdekében, és a magas kakaóárra tekintettel ez a megfelelő 
pillanatnak tűnik hasonló intézkedések meghozatalára. A brazil termelés valószínű ebben az 
évben fogja a legnagyobb krízist átélni annak érdekében, hogy ezután fokozatos 
növekedjen. Brazília számára ennek nagy jelentősége van: Az elmúlt években az ország 
egyre nagyobb mennyiségeket importált kakaóból, 2000-ben nem kevesebbet, mint 90.000 
tonnát. A csokoládétermelés ennek ellenére nőtt, úgy a belső piac, mint az első sorban a dél-
amerikai országokba irányuló export tekintetében  
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Olyan országok, mint Ecuador és Venezuela kiirtják a gazt az elhanyagolt 
kakaóültetvényeken annak érdekében, hogy a kakaótermelés növeljék.  
 
Kávéfák kivágva 
Az ázsiai kakaóültetvények egyre nagyobbak. Mivel a kávéárak strukturálisan alacsonyak, 
Vietnam – aki tíz éven keresztül a világ második kávétermelője volt -  kivágja a kávécserjéket 
és kakaócserjét és gumifát telepít. Malaysia a kilencvenes évek elején a kontinens 
legnagyobb kávétermelője volt és az ő tulajdonában van Ázsia legnagyobb őrlőipara. Amikor 
az árak csökkentek, sok kakaófát vágtak ki. Jelenleg újakat telepítenek. Indonéziában egyre 
nagyobb mértékben nő a termelés. Az elmúlt évben az ország Ghánát, a világ második 
legnagyobb termelőjét is lekörözte. Ebben az évben ez nem fog sikerülni: a szárazság miatt 
az indonéz hozam újra alacsony lesz. 
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Koncentráció és specializálódás 
Vaj, por és bevonat 
 
A kakaó feldolgozóipar félkész termékeket gyárt kakaóbabból. Az elmúlt években ebben a 
szektorban is alacsony volt az árrés. A feldolgozóipar egyre nagyobb mértékben feles 
kapacitásokkal küszködött. 
 
Az évek során egyre nagyobb kakaómennyiséget kellet megőrölni. A 2000/2001-es 
szezonban dolgoztak föl először több mint 3 millió tonna kakaóbabot. Az őrlési kapacitás 
jelentős mértékben bővült még a termelő országokban – első sorban Elefántcsontparton – is. 
Ez a bővítés a vállalatok árrését igen nagy nyomásnak tette ki. Különösen a présüzemeknél, 
ahol a kakaómasszát kakaóvajjá és porrá préselik, csökkent az árrés. Egyre nehezebbé vált, 
ezeket a félkész termékeket egy egymáshoz képest jó arányban eladni. Annak ellenére, 
hogy egy sor üzem tartalékolt vajat, egy kb. 100.000 tonnányi vajhegy képződött és a vajár 
alacsony maradt. A kakaópor ára szintén alacsony maradt és ez által nem fejtett ki negatív 
hatást. 
 
Plusz kapacitás a préselőkben 
A préselőkben növekedett a fölös kapacitás: egy olyan kapacitás, amely rendelkezésre áll 
ugyan, de nem kerül kihasználásra. 2001 év végén a világ rendelkezésre álló prés 
kapacitása (kb. 2.223.000 tonna) harminc százaléka kihasználatlanul hevert a gyárakban. 
Ennek a fele Európában és Ázsiában van. Kelet-Európában is nagy a préselők kapacitása: 
úgy becsülik, hogy a rendelkezésre álló 129.000 tonna kapacitás csupán 32 százalékát 
használják.  
Éppen ezért sok vállalat úgy döntött, hogy csökkenti kapacitását. Több kisebb – főként ázsiai 
– vállalat átmenetileg leállította a kakaófeldolgozást és felmondott a munkavállalóknak. 
Nagyobb konszernek bizonyos telephelyeiken leállították a munkát vagy kisebb mennyiséget 
termeltek. Sok esetben egy gépsort üzemen kívül helyeztek és a munkavállalókat 
átmenetileg definitív elbocsátották.  
 
Egy pár példa a kapacitás leépítésre:  
− ADM, a világ legnagyobb kakaó feldolgozója, az őrlést és a préselést több telephelyén 

csökkentette. Elefántcsontparton a vállalat az őrlést 2002 elején nagy mértékben 
csökkentette – 80.000 tonna összkapacitás mellett.  Az USA-ban székelő  Savannah 
feldolgozó vállalatot 2002 júliusa óta bezárták – itt 40.000 tonna kakaóbabot dolgoztak 
fel. 2002 júliusa óta nem dolgoznak a kosciani (Lengyelország) őrlőüzemben. 

− Indonéziában a tizennégy őrlőüzemből csak hat üzemel, de ezek is csak átlagosan a 
kapacitás 65 százalékán.  

− A malaysiai tíz őrlőüzemből hármat leállítottak 
− A Brazíliában működő őrlőüzemek kapacitása húsz százalékkal visszaesett.  
− A csokoládéipar is egyre nagyobb mértékben korlátozza a feldolgozást. 
 
Barry Callebaut ment el a legtovább és a félkész termékek harmadikak számára történő 
előállítását teljesen leállította. A konszern bezárta Bussumban (Hollandia) működő 
telephelyét és a jövőben csak saját bevonatok számára dolgozza fel a kakaót – ipari 
folyékony csokoládé. ADM teljesen visszavonult ebből az iparágból. Barry Callebaut 
majdnem negyven százalékos piaci részesedésével vezető szerepet tölt be a bevonatok 
piacán és ezt a helyét a vállalat meg akarja erősíteni. Ugyanakkor a fogyasztói piacon mint 
csokoládégyár is erősíti pozícióját: Barry Callebaut a Stollwerk német csokoládékonszern 
nyugat-európai részét átvette (lásd csokoládé szektor). 
A csokoládébevonatok piaca egyre bővült, mivel a csokoládégyártól készen vásárolják meg 
a bevonatot. Kisebb vállalatok már régebben is így tettek, mivel túl drága lett volna egy újabb 
beruházás az őrlési és préselő kapacitás fejlesztésére. De a nagyobb vállalatok egyre 
kevesebb bevonatot gyártanak. A Nestlé pl. 2002-ben eladta a Peters’s Chocolate 
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bevonatkészítő gyárat az USA-beli Cargill-nek, amely ezáltal átvette a piaci vezető szerepet 
a z USA-ban. 
 
Azon félkész termékek gyártása, amelyet a csokoládékonszernek megtartottak, 
koncentrálódott. A Kraft egy pár éve összevonta nyugat-európai présüzemei tevékenységét 
Ausztriában. A Nestlé csökkentette azon telephelyei számát, ahol még kakaó feldolgozás 
folyt. Ez a fejlődés Kelet-Európában is megmutatkozik. A konszern a feldolgozást 
Csehországban összpontosította. Éppen ezért a szektor ott nagy növekedésnek indult, 
mialatt Magyarországon és Lengyelországban visszaesett a feldolgozó kapacitás. Ez a trend 
vélhetőleg folytatódik: a csokoládégyárak Kelet-Európában koncentrálják feldolgozási 
tevékenységüket és egyre nagyobb mértékben vásárolnak félkész termékeket. 
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Gyárátvétel és a termelés áthelyezése 
A csokoládé keletre vonul 
 
A német Stollwerck már nem létezik önálló konszernként. 2001-ben a csokoládégyárat 
felosztották és eladásra kínálták. A Kraft Foods felvásárolta a kelet-európai telephelyeket 
Lengyelországban és Oroszországban. A Triasz-Perry Ltd. átvette – az osztrák Raiffeisen 
Rrivate Equity Management-tel együttműködve (lásd tábla) – a magyar gyárat. A nyugat-
európai gyárak a Barry Callebaut tulajdonába kerültek. Klaus Jacobs többségi 
részvényesnek, aki a Jacobs Suchard egykori tulajdonosa, ez a visszatérést jelenti a 
csokoládépiacra. 
Az elmúlt évben, helyi politikai nyomásra megakadályozták az amerikai Hershey városban a 
Hershey gyár eladását. A vállalatról elnevezett 22.000 lakosú városkában 6.200 
munkavállaló dolgozik a gyárban. A Hershey 4,8 milliárd dolláros forgalmával és 42 
százalékos piaci részesedésével vezető szerepet tölt be az Egyesült Államokban. A 
konszernt sokáig kínálták eladásra. Az elmúlt évben majdnem létrejött az üzlet a Nestlé-
Cadbury kombinációval, amikor a világ legnagyobb rágógumi konszernje, a Wrigley egy jobb 
ajánlatot tett. A Wrigley hajlandó lett volna 12 milliárd dollárt fizetni a Hershey-ért. De a 
hershey-i önkormányzat nyomására és a helyi lakosok tiltakozására a Hershey Alapítvány 
igazgatósága leállította az értékesítést. Ezzel úgy tűnik, egyelőre sikerült elhárítani az 
eladást. 
 
A Hershey-ért folytatott felvásárlási harc jó példa arra, milyen nagy a konkurencia a 
csokoládészektor piaci részesedéséért. A csokoládé eladása csak kis mértékben emelkedik: 
2005-ig világszinten egy évenkénti két százalékos növekedéssel számolnak. A 
vállaltátvételek nagy vállalatok számára a legegyszerűbb módszert jelentik arra, hogy piaci 
részesedéshez jussanak és pozíciót építsenek ki.  
Az új piacok ebben a folyamatban egyre fontosabb szerepet játszanak. A legnagyobb piacok 
még mindig Nyugat-Európában és Észak-Amerikában vannak. A legnagyobb növekedés 
viszont Ázsiában, Dél-Amerikában és Kelet-Közép-Európában figyelhető meg. És ebben a 
térségben történtek a legnagyobb vállalat felvásárlások. Ezen nagyvállalatok most a 
termelés racionalizálásán dolgoznak. 
 
A csokoládé eladás prognózisa (súly és érték) területekre bontva - 2001-2005 
 
 Forgalom súly alapján  

(x1.000 tonna) 
Forgalom érték alapján 
(millió US Dollárban) 

Terület 2001 2005 2001 2005 
Nyugat-Európa 1.985 2.044 16.880 17.698 
Észak-Amerika 1.761 1.840 14.041 15.168 
Dél-Amerika 677 726 6.870 7.830 
Kelet- és Közép-Európa 484 540 3.547 3.992 
Távol-Kelet 364 390 4.726 5.035 
Afrika és Közép-Kelet 202 273 1.162 1.434 
Ausztrália és Ázsia 122 131 1.062 1.165 
Összesen 5.595 5.944 48.288 52.322 
Forrás: Leatherhead Food RA/Seymoore-Cooke, 2002 
 
Kelet-Európai csokoládépiac 
A kelet-európai piac a leggyorsabban növekvő piacok közé tartozik, melynek növekedése 
évenként  3,1 százalék. Nyugat-Európa számára ez egy előnyös, közel fekvő értékesítési 
terület. Éppen ezért a kelet-európai csokoládé ágazat számára nem csupán a fogyasztás 
előrelátható növekedése fontos, hanem az európai csokoládé piac alakulása is. Mindenek 
előtt Németországban sok szó esik jelenleg a fölös kapacitásokról. Vállalatok csődbe 
mennek, vagy felvásárolják őket. A Nestlé, Kraft, Mars, Cadbury és Ferrero kivételével egyre 
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több középméretű német konszern célozza meg a kelet-európai piacot, mivel ott még – 
részben felvásárlásokkal – növekedhetnek. 
De nem a fölvásárlások vezetnek a csokoládé ágazat mélyreható változásaihoz. Az EU-t 
bővítik és a vállalatok termelésük racionalizálásakor egyre inkább európai dimenziókban 
gondolkoznak. Ez nevesül azokban a mostani EU határán fekvő országokban jár majd 
következményekkel, ahol a termelés jóval alacsonyabb. A kekszipar példája ezt 
egyértelművé teszi. A Bahlsen nemrégiben úgy döntött, hogy átszervezi a termelést: egy 
részt áthelyeznek a Németországbeli Oldenburgból a lengyelországi Varelbe, minek 
következtében kb. ötven ember elveszíti a munkahelyét. Azok a termékek, amelyeket  a 
Hannover melletti Baringshausenben kézzel kartonokba helyeznek, átkerülnek 
Lengyelországba. Barsingshausenben jelenleg 230-an dolgoznak. A csokoládéiparban 
hasonló fejlemények vannak folyamatban. A Cadbury egy új gyárat épített Németország 
határa mentén és a termelést az elkövetkező években Varsóból ide fogja áthelyezni. Ha 
nagy gyárak áthelyezik a termelést vagy más üzemeket vásárolnak fel, akkor ez a termelés 
racionalizálását és modernizálását jelenti. Éppen ezért fontos, hogy a munkavállalók 
átlássák ezen változások következményeit.  
 
Vállalatátvételek 2002-ben 
Áttekintés az elmúlt év legfontosabb felvásárlásairól:  
• A Kraft átvette a Stollwerck-gyárakat Oroszországban (Pokrov) és Lengyelországban 

(Jankowice). A vállalat már Litvániában, Szlovákiában és Magyarországon is aktív volt. 
• A Nestlé kiépítette csokoládégyára kapacitását Oroszországban (Samara) és egy 24 

százalékos piaci részesedést célzott meg. Az orosz versenytársak ezalatt nem alszanak. 
Red October, Rot Front és Gosinkor-Holding fuzionálnak és ennek segítségével a teljes 
édesipari piac 25 százalékát megszerzik. 

• A német Hamester (a Hosta-Csoport része) a  Wawel (Lengyelország) Csokoládé és 
Édesipari Gyárban meglévő tulajdonhányadát majdnem 50 százalékig növelte. 

• A német Krüger-Csoport átvette a Tengelmanntól Wissoliban a csokoládégyárat. Ezen 
kívül a konszern kibővítette a Krüger gyárat az orosz Yegoriewskegy csokoládéosztállyal.   

• A német Ritter együttműködik az orosz Odintsovo Confectionery Factoryval. 2003 őszén 
a moszkvai gyár megkezdi a Ritter négyszög alakú tábla gyártását, amelyet az orosz és 
a környező piacon adnak el. 

• A németországi Storck (forgalom 2001-ben: 1,2 milliárd Euro) már régóta ad el 
csokoládét Magyarországon és Csehországban. A konszern keres egy átvételre 
alkalmas lengyel vállalatot. 
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Györi Keksz  
A magyar győri keksz édesipari gyár már egy sor akvizíciót tudhat maga mögött, amelyek a 
munkavállalókat bizonytalan helyzetbe hozták. Az első átvétel a német Stollwerck tulajdonát 
képező székesfehérvári csokoládégyár volt. 1999 végén az angol-magyar United Biscuits-
Győri keksz vegyes vállalat átveszi a gyárat. De 2000-ben a Danone megveszi a Győri 
Kekszet az United Biscuits-tól. 
Ezt követően a Danone 2001 márciusában azt közölte a szakszervezettel és az üzemi 
tanáccsal, hogy a győri gyárat bezárják. Az üzem túl elavult és ezen kívül egy lakóterületen 
helyezkedik el. A Danone a 2004-ben várható EU-csatlakozás előkészítése érdekében egy 
átszervezési program keretén belül fel akarta újítani a székesfehérvári gyárat. Ez a gyár igen 
modern és ipari területen fekszik. 
A szakszervezet, az üzemi tanács és Győr város önkormányzata felháborodtak ezen a 
bejelentésen. A szakszervezettel, az üzemi tanáccsal és a nemzetközi szakszervezeti 
mozgalommal folytatott féléves tárgyalások után a Danone visszavonta ezen döntését. A 
győri gyár megmarad, még ha alacsonyabb termelési kapacitással is. A Danone és az IUL 
között kötött nemzetközi megállapodást 2001 októberében írták alá Genfben. 
A termelési kapacitás csökkentése miatt Győrben 330 munkavállaló veszítette el a 
munkahelyét. A Danone ügyvezetése, a helyi szakszervezet és az üzemi tanács 
megállapodtak egy szociális tervben a felmondásokkal kapcsolatban és a gépek 
Székesfehérvárra történő telepítéséről. Ezáltal lezárult egy hosszú bizonytalan időszak. 
 
Kraft Foods Kelet-Európában 
2001. augusztus 1-én a Kraft Foods bejelentette, hogy terve vette az oroszországi, 
lengyelországi és magyarországi (Budapest) Stollwerck gyárat átvételét. A munkavállalók 
féltették a jövőjüket. A szakszervezetek megpróbáltak a Kraft és a Stollwerck eddigi 
ügyvezetésétől információkat kapni, de gránit keménységű kőbe haraptak. Később 
egyértelművé vált, hogy a Kraft nem kapott engedélyt a magyar versenyhivataltól arra, hogy 
átvegye a budapesti Stollwerck gyárat. De ekkor feltűnt egy új érdeklődő: az osztrák 
Raiffeisen Private Equity Management (RPEM). A munkavállalók számára ez egy újabb 
bizonytalanságot jelentett.  
Végül a Triász-Perry-é lett a zsákmány: a vállalat 2002 augusztusában – az RPEM 
részvételével – megvette a budapesti Stollwerck gyár 99,98 százalékát. A munkavállalókat 
Witold Szymánski vezérigazgató arról biztosította, hogy úgy az üzemet, mint a termelés 
tovább bővítik. A munkavállalók remélik, hogy az elmúlt év elbocsátási fenyegetései nélkül 
újra folytathatják munkájukat. 
 
Mars Lengyelországban 
A Sochaczewben, Varsó közelében elhelyezkedő Mars gyár jó példa egy nyugati multi által 
vezetett kelet-európai vállalatra. A gyár 1994 óta a Mars tulajdona. A vállalat Veghelből 
áthelyezte a termelést Lengyelországba és a lengyel dolgozókat kiképezte. A lengyel 
munkavállalók először Veghelbe mentek tapasztalatot gyűjteni, majd az áttelepítést követően 
több holland dolgozott Lengyelországban.  
Annak ellenére, hogy a Mars relatív magas bért fizetett, hatalmas volt a személyzet körében 
a fluktuáció. Éppen ezért nem volt igazán sikeres az üzembiztonsági és egészségügyi 
képzés, mivel hiányzott a folyamatosság. A Mars megpróbált a munkavállalók 
felelősségtudatára hatni. Egy másik problémát jelentett, hogy alacsony volt az érdeklődés a 
jó munkafeltételek iránt. Nehéz volt jó szerszámokat kapni, de a munkavállalók csekély 
érdeklődést mutattak ez iránt, ugyanúgy, mint a munkahely minősége vagy a 
munkafegyelem irányában. Védősisak viselését és az egyéb biztonsági és higiéniás 
intézkedéseket terhesnek és időigényesnek tartották. Éppen ezért ezek az intézkedések 
kötelező érvénnyel bírtak. Sok időbe került, míg a munkavállalók megbarátkoztak ezzel az új, 
biztonságos munkamódszerrel. 
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Ebben az esetben a Mars megvette ugyan a gyárat, de többnyire saját maga építi ki az új 
telephelyeket. Így jobban ellenőrzés alatt tudja tartani a munkakörülményeket és 
munkafeltételeket. A Mars ezeket az intézkedéseket tudatosan hozza annak érdekében, 
hogy a munkavállalókat úgy Kelet-, mint Nyugat-Európában magához láncolja. Ennek 
ugyanakkor az a következménye, hogy a munkavállalók nem igazán tartják szükségesnek, 
hogy csatlakozzanak egy szakszervezethez.  
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A Kraft Foods Európai Üzemi Tanácsa (EÜT) 
 
ÍRTA: BENTE LOEVAAS*  
 
A Kraft Foods sok gyárral rendelkezik Európában és ezáltal egy alkalmas példa az Európai 
Üzemi Tanács működésének bemutatására. A Philip Morris – amelyhez a Kraft 2001 évben 
történt önállósodásáig tartozott – 1985-től egy sor vállalatot vásárolt föl. Ide tartozik többek 
között a Kraft és General Foods (USA), Jacobs Suchard (Németország, Ausztria, 
Franciaország), Figaro (Szlovákia), Csemege (Magyarország), Freia Marabou (Norvégia), 
Terry´s (Nagy-Brittania) és Kaunas (Litvánia). Hogyan néz ki egy ilyen vállalat üzemi 
tanácsa, mivel foglalkozik és milyen előnyökkel jár egy EÜT a munkavállalókra nézve? 
 
1996-ban fogadták el az Európai Üzemi tanácsokról (EÜT) szóló európai irányelvet. Az 
európai élelmiszeripari szakszervezet EFFAT haladéktalanul felvette a tárgyalásokat a Kraft 
ügyvezetésével egy ilyen EÜT létrehozása érdekében. Még ebben az évben megalakult a 
Kraft-nál az EÜT. A tárgyalások során fontos vitatéma volt, mely országok vegyenek részt az 
EÜT működésében. Az ügyvezetés a részvételt az Európai Unió tagállamaira és az európai 
gazdasági térségre akarta korlátozni. 2002-ben az ügyvezetés és az EÜT újabb tárgyalásba 
kezdtek. Ez alkalommal az ügyvezetés felkínálta a kelet-európai államoknak a megfigyelői 
státuszt egy éven keresztül a csatlakozás előtt. Egy budapesti értekezleten (2001) litván, 
magyar, bulgár és szlovák résztvevőkkel elindították az együttműködést a nyugat- és kelet-
európai munkavállalók között.  Az EÜT-nek jelenleg tizenegy ország munkavállalói a tagjai. 
Ezekben az országokban a Kraft 150 munkavállalót foglalkoztat. A tanács tizenkilenc 
delegáltból áll: országonként egytől három személy, a munkavállalói létszám szerint. Ezek a 
delegálttal egy nemzeti szakszervezetnek is tagjai. Ezen kívül az EFFAT egy megfigyelője is 
jelen van ezeken az összejöveteleken. Az éves ülés két és fél napig tart. Egy napig a Kraft 
európai ügyvezetésével tárgyalunk. Olyan témákat beszélünk meg, mint pl. kutatás és 
fejlesztés, új termékek és hagyományos fejlesztések. Megvizsgáljuk a termelési egységekre 
és kereskedelemre vonatkozó stratégiákat és a gazdasági eredményeket. Egyéb fontos EÜT 
témák a következők: élelmiszer biztonság, üzembiztonság és egészségvédelem, 
gyermekmunka megszüntetése, valamint szemléletmód és értékek. 
 
Select Committee 
Az EÜT öt képviselőjéből az EFFAT megfigyelőjével együtt jön létre az un. Select Committee 
(SC: Külön Bizottság). Ez a bizottság legalább kétszer ülésezik évente az ügyvezetéssel. Az 
európai gyárak személyzeti igazgatója a legfontosabb tárgyalópartnerünk a Kraft 
ügyvezetésén belül és az SC ápolja ezen kapcsolatokat. Az SC gondoskodik az EÜT témák 
további elmélyítéséről és az EÜT munkán belüli folyamatosságról. Egy példa: 2002 
szeptemberében téma volt az EÜT-értekezleten a „Gyermekmunka a kakaó- és 
kávéágazatban”. Az SC egy ilyen értekezlet után tovább foglalkozik a témával. Információkat 
kér le az International Cocoa Initiative szervezettől a dolgok aktuális állásáról és új 
aktivitásokat tárgyal meg. Még egy példa: az SC több értekezleten tárgyalja a Kraft politikáját 
a személyes információk kezeléséről és az ügyvezetéssel tárgyal egy erre vonatkozó 
megállapodásról. Az eredmény az első európai keret-megállapodás volt a személyes adatok 
védelméről. Az SC ezen belül egy fontos szerepet játszott.  
 
Az SC-n belül fontos adatokat kapunk a vállalat gazdasági helyzetéről. Ennek birtokában 
beleszólhatunk a termelés áthelyezésébe, az informatikai rendszerekbe vagy a management 
struktúrákba. Sajnos az SC és az ügyvezetés nem jutott közös nevezőre a tekintetben, 
milyen információkra van szüksége az EÜT-nek és az SC-nek. A bizalom kiépítése 
időigényes folyamat: kezdetben az ügyvezetés nagyon visszafogott volt. Lassan, de biztosan 
egyre több információt kaptunk és az ügyvezetés nyitottabb lett. Befolyásunk a 

                                                 
* Bente Loevaas a norvégiai Kraft-nál dolgozik és az Európai Üzemi Tanács alelnöke  
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határozathozatalra viszont igen korlátozott. Sok információt későn kapunk meg, amikor a 
döntéseket már meghozták. Ezen kívül még mindig nem kapjuk meg az összes megkért 
információt, például a kelet-európai gyárakkal kapcsolatban. 
 
Számunkra, munkavállalók számára nagy jelentőséggel bír az EÜT-n belül folytatott 
együttműködés. Már nem vagyunk elszigetelve egymástól, nem állunk egyedül a világ egyik 
legnagyobb élelmiszer ipari vállalatának ügyvezetésével szemben. Már mindenkivel 
tárgyalhatunk. Egymás között megállapodtunk egy viselkedési kódexben, ami arra kötelez 
minket, hogy tudassuk egymással a termelés áthelyezését. Együtt próbálunk a szociális 
dömping ellen fellépni és megakadályozni, hogy egymással szemben kijátszanak minket. 
Ugyanis egy olyan nagyvállalatnál, mint a Kraft, gyakran „ami az egyiknek halál, a másiknak 
kenyér”. Az SC kapcsolatot tart fenn minden országgal. E-mailen keresztül kommunikálunk 
egymással: ez igen gyakran nehéz nyelvi problémák miatt. Éppen ezért fontos, hogy 
lehetőleg sokan megtanuljanak angolul; ez a vállalaton belüli nyelv. A szakszervezetek 
országos szinten szervezettek. Jogaink csak az országhatáron belül vannak érvényben. Egy 
olyan nemzetközi konszern, mint a Kraft, ezzel szemben nemzetközi. Éppen ezért fontos 
eszköz az EÜT. Hozzájárul ahhoz, hogy csökkenjen a hatalmi különbség az ügyvezetés és a 
munkavállaló között.  
 
 
EBR-jogok: Informálás és konzultáció 
Egy EÜT az 1996-os EU-Irányelv szerint a következő ügyekben tájékoztatást kérhet és 
meghallgatási joga van: 
- vállalati struktúra 
- a vállalat gazdasági és pénzügyi helyzete 
- a konszern az utóbbi időben kifejtett működése 
- tervek a közeljövőre nézve 
- a forgalom, nyereség és a munkahelyek alakulása 
- fontosabb beruházások 
- lényegesebb változások a szervezeti struktúrában 
- új munka- és termelési módszerek bevezetése 
- biztonságpolitika és egészségvédelem 
 
Az ezen jogokkal kapcsolatos olyan kiegészítéseket, amelyekben az EÜT és a 
konszernvezetés megállapodott, be lehet venni a szabályzatba. Az EÜT nem tárgyaló 
testület: A jogok információra és konzultációra vonatkoznak. Az egész konszernre 
vonatkoznak és olyan ügyekre, amelyek legalább két ország gyártelepe szempontjából 
jelentősek. Természetesen fontos vitapont az EÜT és az ügyvezetés között, hogy mely 
időpontban kapjuk meg az információt. 
Az időben történő tájékoztatás az EÜT számára mindig is nagy jelentősséggel bír.  
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